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Stimați reprezentanți ai mass-media, 

Dragi prieteni, 

Vă salut astăzi de la Luxemburg. 

Delegația Republicii Moldova, condusă de prim-ministrul Dorin Recean, se află astăzi la Luxemburg pentru 

a participa la prima Conferință Interguvernamentală UE - Republica Moldova - eveniment ce va marca 

începutul oficial al negocierilor de aderare. La reuniune vor fi reprezentate toate statele membre ale 

Uniunii Europene, cărora le mulțumim pentru încredere și pentru sprijinul față de obiectivul nostru de a 

deveni stat membru al Uniunii Europene. 

La această reuniune urmează să fie adoptat cadrul de negociere, iar noi vom prezenta poziția noastră cu 

privire la pașii următori pe care îi vom face pe drumul european. 

Conferința va începe la orele 1800, si va fi deschisă de doamna Hadja Lahbib, ministra Afacerilor Externe 

și Europene a Belgiei, țara care deține președinția rotativă a Consiliului Uniunii Europene. Ministra de 

Externe a Belgiei va prezenta poziția Uniunii Europene, ea fiind urmată de Comisarul european pentru 

Vecinătate și Extindere, Oliver Varhelyi. Poziția țării noastre va fi prezentată de premierul Dorin Recean. 

Acest segment al conferintei va fi translat live si va indem sa-l urmariti. 

În continuare, vor avea posibilitatea să se expună la subiect miniștrii de Externe ai statelor membre ale 

Uniunii Europene. La final, va exista un segment de încheiere, în cadrul căruia  vor susține discursuri 

ministra Lahbib, comisarul Varhely și premierul Recean. 

După încheierea reuniunii, va fi organizată o conferință de presă, cu participarea reprezentanților Uniunii 

Europene și ai Republicii Moldova. 

Țin să menționez că în aceeași zi - și în același format - va avea loc și Conferința Interguvernamentală UE - 

Ucraina. Ne bucură că începem, împreună, procesul de negocieri de aderare. 

Înainte de a vă oferi detalii despre substanța negocierilor și despre anumite aspecte procedurale, este 

important să subliniez că ne aflăm în fața unui moment cu adevărat istoric. Conferința din această după-

amiază constituie, de facto, materializarea deciziei de anul trecut a Consiliului European - adică a statelor 

membre ale UE - de a deschide negocierile de aderare cu Republica Moldova. 

Putem fi cu toții mândri de cât de rapid a fost parcursul nostru de până acum - chiar acum două zile, pe 23 

iunie, s-au împlinit doi ani de când ni s-a conferit statutul de țară candidat și iată că deja ne pregătim să 

începem negocierile. Pentru comparație, Albania a avut nevoie de opt ani între momentul când a devenit 

stat candidat și prima conferință interguvernamentală. 



A fost un efort de echipă să ajungem aici - iar când spun „echipă” mă gândesc nu doar la noi, cei din 

Guvern, ci la toți cei care au contribuit până acum - colegii din Parlament, experți din societatea civilă, 

reprezentanți ai mediului de afaceri și ai sferei academice. 

 

Țin să amintesc că am ajuns în acest punct pentru că am reușit să realizăm cu succes toate cele nouă 

recomandări ale Comisiei Europene, pentru a putea începe negocierile de aderare. În ceea ce privește 

negocierile propriu-zise, este esențial să reiterez câteva aspecte. 

Obiectivul negocierilor este ca Republica Moldova să devină stat membru cu drepturi depline al Uniunii 

Europene - ceea ce înseamnă că ne asumăm atât beneficiile, cât și obligațiile ce derivă din acest statut. 

Totodată, urmărim ca negocierile să aducă rezultate care să fie reciproc avantajoase. 

Ritmul negocierilor depinde în mare parte de noi - iar o importanță deosebită o va avea așa-numitul cluster 

1 ce ține de valorile fundamentale, care include domenii precum justiția, securitatea, achizițiile publice, 

statistica și controlul financiar. Negocierile de aderare încep cu acest cluster - și doar pe urmă vor putea fi 

deschise și negocierile privind celelalte clustere, care cuprind restul capitolelor din acquis. 

Așadar, ne vom concentra nu doar pe alinierea din punct de vedere tehnic - scopul nostru e să ne asigurăm 

că reformele în aceste domenii sunt realizate în mod real, substanțial și ireversibil. 

În procesul de negociere, suntem călăuziți de obiectivul de a construi o economie puternică, rezilientă, 

competitivă pe plan european, dar și internațional.  

În aceste zile vom avea posibilitatea să discutăm și despre următorii pași, screeningul bilateral. Membrii 

Comisiei Europene urmează să ne ofere un calendar exact pentru următoarea perioadă, care ne va ghida 

eforturile în procesul de screening bilateral. 

În încheiere, țin să transmit un mesaj puternic acasă. Pentru Republica Moldova aceasta este o șansă unică, 

istorică, să reușim cu pași rapizi să devenim parte a marii familii europene. Este șansa noastră a tuturor. 

Vă mulțumesc!” 
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